
Neinvestovaly se peníze na údržbu nemovitostí
Zainvestovat více by bylo potřeba do 

nemovitostí v majetku města. Dlou-
ho, několik volebních období dozadu, 
se neinvestovaly dostatečné peníze na 
údržbu a opravu nemovitostí v majet-
ku města (domů, bytů včetně DPSek – 
domů s pečovatelskou službou, nemo-
vitých prostor – obchodů a památek). 

Je nezvládnutelné toto zanedbá-
ní vyřešit ročním rozpočtem (popřípadě rozpočty sestavovanými od voleb 
2018). Je to problém, který je potřeba řešit odděleně od rozpočtu – speci-
álním fondem nebo organizací, kde by nájmy z nemovitostí a nebo finance 
z jejich prodeje šly rovnou do oprav a údržby nemovitostí v majetku města.

Chystá se stavba veřejných toalet
Samozřejmě do vodohospodářské 

infrastruktury, která se dá skloubit s 
další důležitou věcí – opravami silnic 
a chodníků. Na příští rok se například 
připravuje velká oprava ulic Bří Čapků, 
Ke Skalce a Seifertova, také se konečně 
dokončí ulice Jiřího z Poděbrad. 

Musím ale říci, že je důležité zapra-
covat i na rozvoji srdce Jihlavy – obno-

vit městské domy, vytříbit památky a další lákadla pro turisty. Proto neustále 
pracujeme na obnově městských domů v centru, a to jak našich, tak dotačně 
podporujeme i obnovy fasád soukromých objektů, aby do městské památko-
vé rezervace lépe zapadly. 

V současné době se připravují projektové dokumentace na obnovu někte-
rých chodníků a silnic v centru, na příští rok navíc chystáme výstavbu nových 
veřejných toalet, které budou u křižovatky Palackého a Židovské ulice.

Rozpočet je plně v režii koalice
Do čeho zainvestovat? Dvakrát v tom-

to roce jsme na zastupitelstvu přednes-
li za SPD návrhy na úpravu tarifů MHD 
ve městě s dopadem do rozpočtu cca 
8-10 mil. Kč, aby jezdili zdarma všich-
ni starobní důchodci od vzniku nároku 
na důchod, invalidní spoluobčané, žáci 
a studenti pouze za poplatek za vysta-
vení el. jízdenky. Snížila by se zatíženost 

komunikací automobily a pomohlo by to i rodinným rozpočtům. Návrhy 
SPD prohlasovány nebyly. 

Dále - ve špatném stavu jsou některé části městských chodníků a komuni-
kací a místy i čistota veřejných prostranství. Rozpočet je plně v režii koali-
ce, která vládne na radnici převahou jediného hlasu. Určitě si i rozpočet 2022 
těsným rozdílem sama prohlasuje. 

26 milionů do organizace Brány je moc
Obecně řečeno, méně vzdušných zám-

ků a více projektů pro každodenní život. 
Těmito projekty pro každodenní život 
vidím například investice do schůdných 
chodníků a sjízdných silnic v městském 
majetku. 

Vhodné je směrovat peníze také do 
infrastruktury, která v budoucnu bude 
generovat úspory a efektivnější nakládá-

ní se zdroji, což jsou zejména tzv. zelené technologie, které mohou vést i k 
posilování určité energetické nezávislosti (příkladem je fotovoltaika na stře-
chách veřejných budov a spotřeba energie v místě výroby). Důležité je rov-
něž maximální možné množství agend občanům zpřístupnit on-line, aniž by 
museli fyzicky navštívit úřad. 

Kde na to vzít? Ušetřit by se dalo na různých studiích, které a priori neza-
tracuji, ale na mé gusto jich je v posledním volebním období moc. Přílišná 
částka je i takřka 26 milionů korun, které by dle návrhu rozpočtu měly v roce 
2022 plynout do nové příspěvkové organizace Brána Jihlavy.

Nezapomenout na důsledky smršti a kůrovce
Návrhu rozpočtu se vždy velmi odpo-

vědně věnujeme. Rozpočet na tento rok 
jsme loni podpořili vzhledem k tehdejší 
velmi problematické pandemické situa-
ci. Rozpočet na rok 2022 bude v zastu-
pitelstvu projednáván před Vánocemi. V 
rozpočtu jsou významně zastoupeny tak 
zvané mandatorní výdaje včetně mezd a 
odměn. Vaše otázka se však týkala inves-

tiční části rozpočtu. 
V této oblasti stále není vyřešeno financování multifunkční haly. Národní 

sportovní agentura dosud nerozhodla o žádosti Jihlavy na dotaci 300 milio-
nů Kč na tuto akci. 

Přednostně je třeba investovat do vodohospodářské infastruktury vodovo-
dů a kanalizací. Široké oblasti životního prostředí, kupříkladu části lesoparku 
Heulos při ulici Na Kopci, kde byly z důvodu kůrovce vykáceny smrky a další 
stromy podlehly větrné smršti. Lepší čistotě města, zlepšení stavu městských 
chodníků a v neposlední řadě významné sociální oblasti.

Prioritou obnova vodohospodářské infrastruktury
Investiční priority města jsou zohled-

něny v investičním výhledu, který se 
každého půl roku aktualizuje. Pokud 
pomineme velké investiční akce typu 
Horácké multifunkční arény, Centrální-
ho dopravního terminálu či propojení 
vodárenských soustav, je důležité zamě-
řit se v investicích a opravách především 
na zmenšení vnitřního dluhu. 

Zanedbaný bytový fond či další objek-
ty, zastaralá sportovní infrastruktura, rozbité komunikace i chodníky, chybě-
jící nebo zastaralé čističky odpadních vod či kvůli soudnímu sporu dlouho-
době neudržované vodovody a kanalizace a mnoho dalšího vytváří nápor na 
investiční potřeby mnohonásobně vyšší, než jsou možnosti současného roz-
počtu. 

V nejbližších letech by měla být hlavní prioritou obnova vodohospodář-
ské infrastruktury, oprava a rekonstrukce zanedbaných neobydlených bytů a 
údržba a oprava komunikací. Investovat se ale musí průběžně i ve všech dal-
ších oblastech, jako je například kultura, sport, IT technologie či školství.

Ročně vzniká dluh na udržování majetku města 
Nejdříve chci poděkovat členům 

finančního výboru, ekonomickému 
odboru a vedení města, že se po mno-
ha letech povedlo zpřehlednit rozpočet 
města Jihlavy.  

Nově je dopředu přesně dán přehled 
aktivit, které mají být realizovány, a je 
omezena nevhodná kreativita radních 
v průběhu roku. Také je jasně viditelné, 

že 94 % celého rozpočtu jsou povinné a vázané platby a pouze 6 % rozpočtu 
jsou možné nové investice a podpora života ve městě. 

Nový rozpočet jasně ukazuje, že každý rok vzniká dluh na opravách a 
udržování majetku města ve výši minimálně 50 milionů. Fakt, že dlouhodo-
bě není udržován majetek města, není politickou proklamací, ale smutnou a 
viditelnou realitou. Velkolepé investice jsou pak pouhým snem.

Jednoduše řečeno: vydáváme spoustu peněz na provoz běžných výdajů 
města, málo se staráme o to, co máme, a nezbývají nám finance na smyslupl-
ný rozvoj. Snad příště.

Prioritu mají projekty, které „hoří“
Město Jihlava hospodaří s rozpočtem 

přes miliardu korun. Ačkoliv se to zdá 
jako vysoká částka, je potřeba si uvědo-
mit, že se prostředky dělí mezi všechny 
tematické oblasti ve městě, a to včet-
ně například zajištění fungování měst-
ské policie nebo příspěvku na provoz 
dopravního podniku. 

O značném množství využití pro-
středků je rozhodnuto rok nebo i déle dopředu (například plánované opravy 
komunikací, rekonstrukce budov, nebo třeba výstavba nezbytné infrastruk-
tury) a v celkovém rozpočtu tak zbývá jen jeho minoritní část na nové pro-
jekty. Tvorba rozpočtu je komplexní dlouhotrvající proces a město Jihlava, 
podobně jako jiné samosprávné celky, musí prioritizovat projekty a do roz-
počtu zařazovat ty, které „hoří“ více. 

Kdyby do rozpočtu bylo možné zařadit cokoliv, já osobně bych více pro-
středků alokoval do zatraktivnění veřejného prostoru (parky, chodníky, sil-
nice, náměstí, zeleň), dále do elektronizace úřadu, zefektivnění komunika-
ce mezi úřadem a veřejností, příp. dalšími úřady a dále považuji za důležitou 
rekonstrukci sportovišť pro mládež i dospělé. Rád bych také na závěr podě-
koval ekonomickému odboru města za profesionální přístup k tvorbě roz-
počtu.
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Otázka pro politické kluby: 
� Připravuje se rozpočet na rok 2022. Do čeho konkrétně by podle 

vás bylo potřeba v Jihlavě více zainvestovat?
Veronika Dawidowicz �
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Je třeba obnovit infrastrukturu


